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Kázání - Modlitba za Ukrajinu 
 

 

Sláva Ježíši Kristu, bratři a sestry! 
 

Nechápeme, proč se to děje. 

Jsme zničení. 

Docházejí nám slzy. 
 

Hledáme stav, místo, symboly, které pomohou alespoň trochu pochopit 

skutečnost. Ale takové se nenacházejí. 
 

V tomto stavu bereme do rukou Bibli. Někdo ze zvyku, někdo s 

inspirací, někdo s nárokem. 
 

Otevíráme podle plánu čtení Druhý list svatého apoštola Pavla 

Korintským, 11. kapitolu. A tam mezi důležitými teologickými 

doktrínami se pohled dotýká životního, obyčejného (ve smyslu lidského) 

svědectví. 
 

Verše – od 23 do 30 – jsou působivé. Přečteme si to ještě jednou. Proč 

jsme si toho dříve nevšimli?! 

 

Tvrdě pracoval. 

Často byl ve vězení. 

Často byl bitý. 

Mnohokrát viděl věrnou smrt. 

Pětkrát byl bičován pokaždé 39 ranami. 

Třikrát byl zbit holemi. 

Jednou jsem byl kamenován. 

Třikrát zažil zkázu lodí. 

Strávil celý den ve vodě na otevřeném moři (viděli jste film Titanic?). 

Často únavně cestoval. 

Potýkal se s nebezpečím na řekách. 

Trpěl od lupičů. 

Trpěl zradou blízkých. 

Trpěl od falešných „bratrů“. 

Mnoho nocí jsem nespal. 

Dlouho trpěl hladem a žízní. 

Zmrzl bez oblečení. 

Staral jsem se o všechny sbory. 

Byl zesláblý spolu se slabými. 
 

Trpěl, když někdo upadl do hříchu. 

 

A to všechno je nespravedlivé... 
 

Bože, to je přece o nás Ukrajincích! (Válečnících, diplomatech, 

zdravotnících, uprchlících, dobrovolnících, mediátorech!) 
 

Přečteme si to ještě jednou. A ještě jednou. A ještě jednou... 
 

44 dní čte náš rodný ukrajinský národ zcela jinak tuto pasáž z dopisu 

apoštola Pavla korintské církvi. 
 

To, co bylo dříve jen teorií, se pro nás bohužel stalo praxí. Ukázalo se, 

že časový prostor, ve kterém teorie přechází do praxe, je vždy bolestivý. 

Ale my ho určitě projdeme. 
 

Pane, pomoz nám ho projít... 
 

44 dní dozadu. 



                                  

44 dní největší lásky. 

44 dní bolesti a nepochopení. 

44 dní trvalé odvahy. 
44 dní hledání smyslu. 

44 dní neporazitelnosti ducha. 

44 dní existenciální cykličnosti hrdinství. 

44 dní rodících se nových symbolů svobody. 

44 dní nepřetržitého (s půlhodinovým intervalem) ostřelování raketami. 

44 dní nezadržitelných emocí z podpory světových přátel. 

44 dní tlení odtrženého od reality teologie. 

44 dní živého společenství s Bohem. 

44 dní truchlení nad falešnými východními bratry. 

44 dní krystalizace hlavních hodnot. 

44 dní genocidy proti našemu národu. 

44 dní bez politických stran. 

44 dní vyvracení tsunami hoaxů. 

44 dní boje s vlastní brutalitou. 

44 dní objevování nekonečného potenciálu ukrajinské oběti. 
 

Po 44 dnech genocidy ukrajinského národa k nám všem přišlo vědomí, 

že ohnivá pec, která neškodila židovským mladíkům Šadrakovi, 

Méšakovi a Abed Negovi, dnes bůhvíproč velmi pálí... Ale v ní každý, 

kdo by chtěl, určitě spatří Syna Božího, který popálený trpí spolu s 

námi... 
 

Velikonoce jsou vítězstvím každého křesťana. A toto vítězství v první 

řadě není v lesku zlaté koruny na hlavě našeho Vítěze, ale v Jeho 

rozhodnutí být spolu se všemi Ukrajinci v popelu a ohni této bolavé 

pece. 
 

Jako křesťané věříme, že první neviditelná bitva se odehrává v 

duchovním světě. Ukrajina byla požehnáním pro mnoho zemí světa, 

protože tisíce našich křesťanských misionářů kázaly v Rusku, Asii a 

Evropě. Satanovi se to nelíbí, a tak se snaží zničit Ukrajinu pomocí 

svých ruských služebníků. To se mu ale nepodaří. Věříme, že ukrajinská 

armáda může hodně a modlitba může všechno! 
 

Modleme se proto, aby Bůh ochránil a dal Ukrajině vítězství. 

 

Bogdan Galyuk - služebník ukrajinské církve křesťanů evangelického 

vyznání. Kázání v evangelickém kostele ve Mšeně – „Modlitby za 

Ukrajinu“ – 8.4. 2022. 

 

Проповідь - Молитва про Україну 
 

Слава Ісусу Христу, брати і сестри! 
 

Ми не розуміємо, чому це відбувається. 

Ми розбиті. 

В нас закінчуються сльози. 
 

Шукаємо стан, місце, символи, які допоможуть хоча б трохи 

зрозуміти дійсність. Але таких не знаходиться. 
 

В цьому стані беремо до рук Біблію. Хтось за звичкою, хтось із 

натхненням, хтось із претензією. 
 

Відкриваємо за планом читання Друге послання святого апостола 

Павла до коринтян, 11 розділ. І там серед важливих теологічних 

доктрин погляд зачіпається за життєве звичайне (у значенні – 

людське) свідчення. 
 

Вірші – від 23 до 30 – вражають. Перечитуємо ще раз. Чому ми 

раніше цього не помічали?! 
 

Тяжко працював. 

Часто був у в'язницях. 

Часто був битий. 

Багато разів бачив вірну смерть. 

П’ять разів був битий батогами по 39 ударів щоразу. 

Тричі був битий палицями. 

Одного разу був закиданий камінням. 

Тричі переживав загибель кораблів. 

Провів цілу добу у воді у відкритому морі (ви ж дивилися фільм 

«Титанік»?). 

Часто виснажливо подорожував. 



                                  

Зустрічав небезпеку на річках. 

Потерпав від розбійників. 

Терпів зраду близьких. 

Терпів від лукавих «братів». 

Багато ночей не спав. 

Довго терпів голод і спрагу. 

Замерзав без одягу. 

Турбувався про всі церкви. 

Був знесиленим разом із слабими. 

Страждав, коли хтось впадав у гріх. 
 

І все це – несправедливо. 

 

Боже, та це ж про нас, українців! (Воїнів, дипломатів, медиків, 

біженців, волонтерів, медійників!) 
 

Перечитуємо ще раз. І ще раз. І ще раз... 
 

44 дні наш рідний український народ зовсім по-іншому читає цей 

уривок із листа апостола Павла до коринтської церкви. 
 

Те, що раніше було лише теорією, на жаль, стало для нас 

практикою. Виявилося, що часовий простір, в якому теорія 

переходить у практику, завжди болючий. Але ми його обов‘язково 

пройдемо. 
 

Господи, допоможи нам його пройти... 
 

Позаду 44 дні. 

44 дні найбільшої любові. 

44 дні болю та нерозуміння. 

44 дні стійкої відваги. 
44 дні пошуків сенсу. 

44 дні незламності духу. 

44 дні екзистенційної циклічності героїзму. 

44 дні народження нових символів свободи. 

44 дні невпинного (з півгодинним інтервалом) обстрілу ракетами. 

44 дні нестримних емоцій від підтримки світових друзів. 

44 дні тління відірваної від реальності теології. 

44 дні живого спілкування з Богом. 

44 дні оплакування фальшивих східних братів. 

44 дні кристалізації головних цінностей. 

44 дні геноциду проти нашого народу. 

44 дні без політичних партій. 

44 дні спростування цунамі фейків. 

44 дні боротьби з власною жорстокістю. 

44 дні виявлення нескінченного потенціалу української 

жертовності. 
 

Після 44 днів геноциду українського народу до нас всіх прийшло 

усвідомлення того, що вогняна піч, яка не шкодила юдейських 

юнакам Шадраху, Мешаху та Авед-Него, сьогодні чомусь дуже 

пече... Але в ній кожен охочий обов‘язково побачить Сина Божого, 

Який, обпечений, страждає разом з нами... 
 

Пасха — це перемога кожного християнина. І перемога ця, в 

впершу чергу, не у блиску золотої корони на голові нашого 

Переможця, а в Його рішенні бути разом з усіма українцями в 

попелі та вогні цієї болючої печі. 
 

Ми, як християни, віримо, що найперше невидима битва 

відбувається у духовному світі. Україна була благословенням для 

багатьох країн світу, бо тисячі наших християнських місіонерів 

проповідували в Росії, Азії та Європі. Сатані це не подобається, 

тому він намагається знищити Україну, використовуючи своїх 

російських слуг. Але йому це не вдасться. Ми віримо, що 

Українська Армія може багато, а молитва може все! 
 

Тому помолімося, щоб Бог захистив і дав перемогу Україні. 

 

Богдан Галюк - служитель Української Церкви Християн Віри 

Євангельської. Проповідь в євангельській церкві в Мшені – 

«Молитви за Україну» - 8 квітня 2022 

                                                                                                                    

Velikonoční sborové listy, zpravodaj FS ČCE Mšeno. Duben 2022. Připravili MŠ+LS. 

 



                                  

Slib staršovstva mšenského evangelického sboru 
 

Nové staršovstvo bylo zvoleno při výročním sborovém shromáždění 

konaném v neděli 5. září 2021 v tomto složení: Členové - Jan Kozlík, 

Josef Maincl, Luboš Skopec, Alena Maštálková, Miroslav Hrdlička, 

Lenka Langrová Sadílková. Náhradníci: Zdena Weiserová, Venuše 

Svobodová, Lydie Pavelková Při následné schůzi staršovstva v neděli 3. 

října byl zvolen kurátorem bratr Luboš Skopec a místokurátorem bratr 

Jan Kozlík.   

Při bohoslužbách v neděli 12. prosince se konal slib nově zvoleného 

staršovstva. Kázal konsenior Ondřej Zikmund z Kutné Hory. Následně 

členové a náhradníci mšenského staršovstva složili slib do rukou 

konseniora Ondřeje Zikmunda a náměstka seniorátního kurátora Tomáše 

Féra.  

 

Michal Šimek 

 

Promluva u příležitosti pověření staršovstva ve Mšeně 

 

Milé sestry a milí bratři, ještě nám dnes zbývá vykonat slib staršovstva. 

V každém farním sboru musí být zřízeno staršovstvo – praví Řád o 

správě církve. Aby sbor byl sborem, je třeba, aby měl své staršovstvo. A 

to vy ve Mšeně máte. Staršovstvo bylo zvoleno a sbor může dál 

fungovat a rozvíjet svou činnost. To rozhodně není samozřejmost, a 

nejen pro Seniorátní výbor je to skvělá zpráva! 

 

Staršovstvo musel někdo zvolit. To znamená uspořádat Výroční sborové 

shromáždění, svolat je, přijít, dát někomu svůj hlas, vložit do někoho 

svou důvěru. To všechno jsou projevy živého a zdravého společenství. 

Aby mohlo být staršovstvo zvoleno, musí někdo kandidovat. To je asi to 

nejobtížnější na celé věci s volbou staršovstva. Rozhodnout se, že na 

sebe vezmete odpovědnost. Že se zavážete k tomu, hledat a zkoumat 

spolu s kazatelem cesty, jak udržet sbor živým a milým společenstvím, 

jak zvěstovat evangelium okolnímu světu a jak sami pro sebe i pro sbor 

užívat nejrůznější vaše obdarování a pomoc Ducha svatého. 

 

Být presbyterkou a presbyterem je především služba. Ale i tato 

presbyterská služba může být službou radostnou. To bych vám moc přál 

– abyste měli ze svého presbyterování radost. Abyste se těšili na porady 

staršovstva a byli spolu rádi. 

 

A sboru ve Mšeně přeji radost ze svého staršovstva a samozřejmě nejen 

z něho, ale také ze svého kazatele a vůbec ze všeho, čím ve sboru žijete. 

 

Ondřej Zikmund (konsenior Poděbradského seniorátu a farář 

evangelického sboru v Kutné Hoře) 
 

 

Konalo se výroční sborové shromáždění mšenského 

evangelického sboru  
 

Výroční sborové shromáždění mšenského evangelického sboru se 

konalo v neděli 27. března. Během něho vystoupila sestra Alena 

Maštálková s účetní zprávou za rok 2021 (je na webových stránkách 

sboru). Revizorky účetnictví – sestry Lenka Sadílková a Jana 

Kryštofková konstatovaly, že bylo vedeno řádně a bez chyb. Takže 

sborové shromáždění účetnictví za rok 2021 schválilo. Poté vystoupil 

farář Michal Šimek se svojí souhrnnou zprávou o životě sboru 

v loňském roce (je v elektronické verzi Sborových listů).  

V úvodu sborové shromáždění zvolilo zapisovatele (bratr Jan Kozlík), 

ověřovatelky zápisu (sestry Venuše Svobodová a Lydie Pavelková) a 

revizorky účetnictví na letošní rok (sestry Lenka Sadílková a Jana 

Kryštofková). 

 

Michal Šimek   

 



                                  

Výroční sborová zpráva za rok 2021 – sbor ČCE ve Mšeně 

u Mělníka 
 

   Sbor českobratrské církve evangelické ve Mšeně měl k 31. prosinci 

2021 celkem 110 členů.  
      
       Bohoslužby se konaly pravidelně každou neděli a ve svátky. Pouze 

on-line- tedy připravené bohoslužby k dispozici na YouTube kanálu 

mšenského sboru se konaly v neděli 3. a 10. ledna. Od neděle 17. ledna 

jsme se k bohoslužbám scházeli v kostele. Pro ty, kdo z různých důvodů 

nemohli přijít do kostela, byly po zpracování záznamu  farářem 

Michalem Šimkem zveřejněny na YouTube kanálu. Vzhledem k tomu, 

že se nemohly konat bohoslužby ve mšenském Domově seniorů, měli 

zájemci z řad obyvatel tohoto domu možnost je sledovat díky obětavosti 

zaměstnanců na YouTube. Tyto bohoslužby sledovali rovněž zájemci 

z Domova seniorů v Dolním Cetně, kam za normálních okolností 

dojížděla farářka církve Československé husitské z Mladé Boleslavi 

Libuše Kopřivová. YouTube bohoslužby sledovali i další lidé mimo náš 

sbor. Bohoslužby na YouTube byly zveřejňovány až do bohoslužeb 

v neděli 23. května. Potom zveřejňování skončilo, protože již začaly 

řádné bohoslužby v mšenském Domově seniorů.  

V roce 2021 se konaly prezenční bohoslužby celkem 51x s průměrnou 

účastí 14 lidí. Bohoslužby na YouTube kanále se konaly pouze 2x. 

Celkově byly na YouTube bohoslužby zveřejněny 24x s průměrnou 

účastí 16 sledujících. Večeře Páně se konala 7x s průměrnou účastí 12 

lidí  Při prezenčních bohoslužbách kázali z mšenského sboru farář  

Michal Šimek a kurátor Luboš Skopec. Jako kazatelé ve sboru hostovali 

zástupce kurátorky mladoboleslavského  evangelického sboru Ladislav 

Ruml, kazatelka církve Československé husitské Eva Vymětalová, farář 

evangelického sboru z Mladé Boleslavi Jonatan Hudec a konsenior 

Poděbradského seniorátu Ondřej Zikmund. Zpěv při bohoslužbách 

doprovázeli členka sboru Zdeňka Weiserová, učitel mšenské ZUŠ Pavel 

Šebesta a učitel hudebního gymnázia v Praze David Bidlo.  
 

Nové staršovstvo bylo zvoleno při výročním sborovém shromáždění 

konaném v neděli 5. září 2021 v tomto složení: Členové - Jan Kozlík, 

Josef Maincl, Luboš Skopec, Alena Maštálková, Miroslav Hrdlička, 

Lenka Langrová Sadílková. Náhradníci: Zdena Weiserová, Venuše 

Svobodová, Lydie Pavelková Při následné schůzi staršovstva v neděli 3. 

října byl zvolen kurátorem bratr Luboš Skopec a místokurátorem bratr 

Jan Kozlík.   
 

Při bohoslužbách v neděli 12. prosince se konal slib nově zvoleného 

staršovstva. Kázal konsenior Ondřej Zikmund z Kutné Hory. Následně 

členové a náhradníci mšenského staršovstva složili slib do rukou 

konseniora Ondřeje Zikmunda a náměstka seniorátního kurátora Tomáše 

Féra.  
 

Během roku zemřeli tři členové sboru  – Miroslav Pochman, Jaromír 

Šimonek a Marie Pecháčková.   Konalo se jedno požehnání sňatku ne ve 

Mšeně, ale na Vysoké.  
 

V sobotu 11. září se již poosmé konaly bohoslužby ve skalách na 

Vyhlídkách u Romanova. Zúčastnilo se jich 32 lidí. Přijeli naši tradiční 

hosté- členové luterského evangelického sboru Gruna-Seidnitz. Téma 

bohoslužeb bylo věnováno výročí teroristického útoku na newyorská 

dvojčata:  „20 let po teroristickém útoku z 11. září - myšlenky  k dialogu 

mezi náboženstvími a národy.“ Kázal farář Michael Führer a účastníky 

pozdravil mšenský farář Michal Šimek.  
 

Během roku se konalo osm Setkání nad biblí, některá z nich on-line. 

Jejich účastníci diskutovali nad vybranými biblickými texty a 

filosofickými spisy. Připojení on-line umožnilo účast některým lidem, 

kteří z různých důvodů nemohli do Mšena přijet osobně.   Připojovali se 

i lidé mimo okruh sboru. 
 

Setkávání nazvaná Seznámení se s biblí se konala 7x při průměrné účasti 

2 lidí. Diskutovalo se nad vybranými biblickými texty.   

 

On-line přednáška spojená s diskusí pro sbor i veřejnost se konala 

v pátek 26. února. Evangelický farář pro menšiny Mikuláš Vymětal 

promluvil o svátku Purim.  
 

Konalo se pět setkání mladší mládeže – bývalých účastníků nedělní 

školy. Dělo se tak zpravidla  3. neděli v měsíci.  
 



                                  

Konání nedělní školy vždy jednou měsíčně bylo poznamenáno covidem. 

Konalo se pouze 3x paralelně s nedělními bohoslužbami. Tyto schůzky 

připravovali střídavě Helena Šimková a Luboš Skopec. Děti z nedělní 

školy vystoupily společně s dětmi z biblického kroužku na dětské 

vánoční besídce, která se konala v neděli 19. prosince 2021. Vzhledem 

ke covidu se besídka nemohla konat prezenčně. Proto jednotlivá 

vystoupení nahráli rodiče s mladšími dětmi na video a celé to bylo 

potom sestaveno do pásma o narození Ježíše. Helena Šimková natočila 

vyprávění o navštívení Panny Marie a doplnila je o obrázky. Starší děti 

si připravily prezentaci o tom, jak vnímají vánoce. Rodiče a děti pásmo 

sledovali doma na YouTube. Účastníci bohoslužeb sledovali pásmo 

promítnuté přes dataprojektor. Luboš Skopec pro děti připravil hru 

nazvanou „O svíčce.“, která se však nemohla kvůli covidu hrát. 

Rodičům byla zaslána mailem, aby si ji mohli zahrát s dětmi doma. 

Dárky rozvezl dětem farář M. Šimek. Část dárků věnovala dětem Caritas 

Führer z Drážďan. 
  

Schůze staršovstva se konala 10x. Vzhledem ke covidu se 6x konala on-

line.  
 

Účetnictví vedl zástupce Účetní kanceláře Medková z Nového Bydžova 

Jarek Hrubo. Na správě sborového účetnictví se za sbor podílela sestra 

Alena Maštálková – např. převody financí jako odvody sbírek, 

sestavování podkladů pro zpracování účetnictví apd. Evidování sbírek a 

pokladnu měla na starosti sestra Drahomíra Vidnerová. Revizi účetnictví 

měly na starosti sestry Lenka Sadílková a Jana Kryštofková.  
 

Stav budov fary i kostela měl na starosti jejich správce, bratr Michal 

Vidner, během roku tuto funkci od něj převzal bratr Miroslav Hrdlička. 

Potřebné opravy a údržbu zajišťovali ve spolupráci s dalšími členy 

sboru.  

  

O květinovou výzdobu při bohoslužbách se po celý rok vzorně starala 

sestra Venuše Svobodová.  
 

   Konaly se rovněž bohoslužby v sousedním Domově seniorů ve Mšeně 

s tím, že zájemci měli možnost si s farářem popovídat nebo si domluvit 

individuální návštěvu. Tyto bohoslužby jsou přirozeně ekumenické, 

navštěvují je obyvatelé tohoto domu - členové našeho sboru a rovněž 

členové římskokatolické církve. Tyto bohoslužby se konaly prezenčně 

vzhledem ke covidu pouze 12x. V době zákazu návštěv a nemožnosti 

bohoslužby konat sledovali zájemci bohoslužby na YouTube kanále 

mšenského sboru. Tradiční pietní vzpomínka na zemřelé se konala ve 

středu 3. listopadu.  
    
  Biblický kroužek ve mšenské mateřské škole se konal vzhledem ke 

covidu pouze dvakrát.  
 

   Biblický kroužek na faře se od února do května konal on-line, potom 

až do konce školního roku prezenčně na faře. Scházelo se dvacet děti 

rozdělených do tří skupin (úterý a pátek). V dubnu rozvezl dětem 

z biblických kroužků a nedělní školy velikonoční dárky – poslala je  

Caritas Führer, manželka faráře z partnerského sboru Gruna-Seidnitz 

z Drážďan.  

Od září do prosince se biblický kroužek konal ve třech skupinách, 

účastnilo se celkem 14 dětí. 

Zástupci sboru položili kytici k pomníku obětem holokaustu ve Mšeně 

po bohoslužbách v neděli 17. ledna .   
 

Ministerstvo kultury České republiky dne 27. dubna 2021 prohlásilo 

Evangelický kostel ve Mšeně za kulturní památku. 
 

Příměstský tábor, který připravil Michal V. Hanzelín z o.p.s. Kanina, se 

konal v prostorách evangelického sboru ve Mšeně ve dvou bězích:  

1/ 16.-20. srpna běh s hudebním zaměřením, který byl zakončen 

závěrečným koncertem ve mšenském evangelickém kostele 

2/ 23.-27.srpna běh všeobecně vzdělávací  
 

Sbor se rovněž zúčastnil celorepublikové akce „Noc kostelů“. 

Uskutečnila se v pátek 28. května pod záštitou mšenského starosty 

Martina Macha. Zúčastnilo se 120 lidí. Loutkovou pohádku pro děti i 

dospělé „Dlouhý, Široký a Bystrozraký zahrála paní Jitka Hrdličková.  

Člen sboru Michal Vidner zajistil možnost výstupu na věž kostela a 

opékání špekáčků na farní zahradě. Večer se mohli návštěvníci zúčastnit 

kulturní akce nazvané slovo a hudba. Byla to kombinace  recitací úryvků 

ze spisu J. A. Komenského „Štěstí národa“ v podání mšenských 



                                  

divadelní a zahrání barokních skladeb v podání souboru Ensemble Forte 

Fortūna. Pořad byl zakončen čtením textů z bible a závěrečnou meditací 

spojenou s modlitbou za Mšeno a okolí. 
 

Beseda na téma „Dezinformace a informace“ se uskutečnila v sobotu 21. 

srpna 2021 na koupališti ve Mšeně u Mělníka. Novinářka Štěpánka 

Filipová a sociolog Ivan Gabal představili své pohledy na historii  

dezinformací a na kořeny jejich vzniku. Dotkli se také možnosti, jak se 

dezinformacím bránit prostřednictvím kvalitních informací. Návštěvníci 

diskutovali o tom, jakou možnost mají novináři, sociologové, politici, 

ale také každý z nás bránit se snaze ovládnout veřejný prostor pomocí 

polopravd a lží. Mšenští divadelníci vystoupili s citacemi osobností o 

pravdě  a lži. Písně Karla Kryla zahrála harmonikářka Elka Mája 

z Mělníka.   Akci připravil mšenský evangelický sbor ve Mšeně ve 

spolupráci s městem Mšeno a jeho kulturní komisí.  
 

Sborová brigáda se konala v sobotu 16. října odpoledne. Sešlo se 

poměrně málo lidí. Pracovalo se na zahradě – úklid listí a sběr padaných 

jablek a mytí oken na faře. Po skončení si účastníci opekli buřty. 
 

O dění ve sboru  byli jeho členové, příznivci i nečlenové informováni 

prostřednictvím občasníku Sborové listy, které k vydání redakčně 

připravoval Michal Šimek, editorsky Luboš Skopec. Pozvánky na akce 

pořádané sborem byly pravidelně zveřejněny na plakátcích na různých 

místech Mšena. Byly rovněž zasílány e-mailem do okruhu členů i 

příznivců sboru a na další místa včetně regionálních médií 

Mladoboleslavska a Mělnicka,   

   Základní údaje o sboru včetně Sborových listů si může kdokoli přečíst 

na webové stránce sboru – www.msenocce.wbs.cz. Odkaz na tuto 

stránku je uveden na webové stránce města Mšena. 
 

     Sbor navzdory covidové pandemii si i přes omezení kontaktů a 

veřejného scházení uchoval soudržnost. Jakmile to situace dovolila, byly 

obnoveny veřejné bohoslužby i setkávání dětí na biblických kroužcích a 

mládeže  a také organizovány akce pro veřejnost. 

 Potěšitelné je, že sbor a jeho aktivity se staly nedílnou součástí života 

ve Mšeně. Usilujeme o zvěstování Pravdy slova Božího uvnitř sboru a 

můžeme sloužit lidem všech generací i mimo sbor. Modleme se a 

hledejme cestu, aby sbor mohl sloužit i nadále naději navzdory obavám 

o jeho finanční zajištění.  

   

27. března 2022                                                                    Michal Šimek 

 

 

Ještě jedno čtyřsté výročí – Augustin Heřman 
 

V uplynulých měsících jsme si připomínali několik výročí, která se váží 

k osudové bitvě na Bílé Hoře. Koncem roku mi přišlo na mysl další, ne 

tak světodějné, ale týkající se osudu jedné konkrétní rodiny. Možná 

vzpomínáte, že jsem už před pár lety ve Mšeně mluvil o Augustinovi 

Heřmanovi. Jeho příběh ve stručnosti jistě všichni znáte, ale za 

připomenutí stojí, i s pár novějšími drobnostmi.  

Začnu jeho otcem Abrahamem Heřmanem. Narodil se kolem roku 1585 

jako syn utrakvistického (husitského) faráře v Dubé. Rodina prý 

pocházela ze Sovínek na hranici mělnického a mladoboleslavského 

okresu. Leccos tomu naznačuje, ale dokázat to neumím, jako kluka mne 

nenapadlo zeptat se, odkud to dědeček má. Abraham studoval na 

gymnáziích v Budyšíně a Zhořelci, pak na univerzitách ve Freibergu a 

Wittenbergu, kde se mu 30. 1. 1609 dostalo kněžské ordinace. Po 

návratu do Čech se oženil, jeho prvním působištěm byl Stránov n. Jiz., 

byl vychovatelem dětí místního panstva. V letech 1611 a 1614 je 

korespondencí s dolní konsistoří doloženo, že byl administrátorem 

farnosti v Liběchově, a od roku 1615 již byl farářem u sv. Jana ve 

Mšeně. 

Tam jej zastihl patent o vypovězení nekatolických kazatelů a učitelů 

z Čech, a to ve lhůtě do 8 dnů, do 21. 12. 1621. V městských knihách se 

až do velkého požáru mšenské radnice v roce 1867 dochoval tento zápis: 

“Léta Páně 1621 tu neděli před narozením Páně odebral se v kruté zimě 

náš milý pastýř Abraham Herzman i se svou rodinou do vyhnanství 

města Žitavy. Šlechetná a zbožná jeho manželka se té potupy nedočkala, 

zemřevši hořem měsíc před jeho odchodem. Před farou stál vůz, v němž 

seděla rodina, totiž syn Augustin a tři dcerušky. Dříve než se průvod 

hnul, požehnal ctihodný pastýř lid svůj a kráčel pěšky. Lid počal zpívati 

píseň ‘Z hlubokosti mé těžkosti volám k Tobě, Pane’ a doprovodil svého 

http://www.msenocce.wbs.cz/


                                  

pastýře do Bezdědic ...“ Dnes o tom víme díky výpiskům mšenského 

purkmistra Fr. St. Hulicia. Jedná se o událost z 19. 12. 1621. 

V Žitavě se rodina dlouho nezdržela, alespoň knihy E. Škeříkové ji zde 

neuvádějí. Je pravděpodobné, že se Abraham Heřman uchýlil 

k některému ze svých přátel ze studií. Pak následuje deset let, kdy o 

nikom z rodiny nevíme. Ani moje pátrání zatím nebylo úspěšné. Až 

po roce 1630 se objevuje mladý Čech Augustin Heřman 

v Amsterodamu. Zcela průkazně jej od roku 1633 jmenují záznamy 

obchodních společností, zejména Západoindické společnosti, do jejíž 

služeb vstoupil. V těch prožil řadu zámořských cest, jednak do 

Středomoří, jednak za oceán do holandské kolonie Nového 

Amsterodamu, nynějšího New Yorku. Ten měl v té době asi 500 

obyvatel a učaroval mu. Rozhodl se tam přesídlit a obchodovat ve 

vlastní režii. Zřejmě jako rozloučení s Evropou podnikl v roce 1640 

cestu do Norimberku a do Čech, snad se cestou přidružil ke švédskému 

vojsku. Zdá se, že navštívil místa svého dětství. Mohla by o tom svědčit 

tradovaná historka z Mělnického Vtelna, kde právě v té době přenocoval 

ve statku čp. 23 někdo, kdo vykládal o zámořských plavbách a 

krokodýlech.  

V Novém Amsterodamu si postavil dům a obchod na dnešní Pearl 

Street. Od roku 1644 již byl váženým obchodníkem a členem Rady 

devíti, poradním sborem holandského guvernéra. Zde se také r. 1651 

oženil s jeho příbuznou. Úspěšně obchodoval, na Manhattanu zakládal 

plantáže, koupil vlastní loď a po získání korzárského dekretu se zapojit 

do boje se Španělskem – ovšem jen marginálně, literatura věnovaná 

dějinám korzárství jej ani nejmenuje. V roce 1660 se účastnil jednání o 

hranicích se sousední anglickou kolonií Marylandem. Svými 

kartografickými znalostmi udělal velký dojem na tamního guvernéra, 

který jej požádal o zmapování Marylandu a Virginie. To vedlo v roce 

1661 k přestěhování z N. A., založení Bohemia Manor a začátku práce 

na mapě. Ta byla dokončena o deset let později a v roce 1671 byla 

vydána v Londýně tiskem.  Mezitím v roce 1666 Augustin Heřman 

získal občanství Marylandu a lord Baltimor mu jako odměnu za mapu 

potvrdil držbu panství Bohemia Manor v rozsahu 10 tisíc ha. Po 

dokončen mapy Augustin Heřman obdržel další pozemky a dědičný titul 

Lord. V letech 1674-1676 působil i ve státní správě. Roku 1684 píše 

závěť a vlastní zlomkovitý životopis, ve kterém se hlásí ke svému 

českému původu. O dva roky později umírá. Třebaže měl dva syny, 

rodina v dalších generacích po meči zanikla. Z potomstva dcer ale vzešla 

řada významných amerických osobností, už proto není v USA 

zapomenut. 

 

Tolik ve stručnosti. Příběh Augustina Heřmana, jednoho z prvních 

Čechoameričanů, je fascinující. Jeho odkaz je ve Spojených Státech 

živý, přesto, že se na něj nakupilo spoustu balastu. Bývá uváděn jako 

jeden z „otců zakladatelů“ a příklad mnohastranných kořenů amerického 

národa. Jeho otec, Abraham Heřman, nám zase může být příkladem 

nejen exulanta, ale zejména toho, jak se čeští nekatoličtí duchovní již od 

16. století vzdělávali a kultivovali na zahraničních universitách, ať již 

luteránského nebo reformovaného (to se týká hlavně Jednoty bratrské) 

zaměření.¨ 

 

 

Jan Mašek 

 



                                  

Mšeno má výjimečnou atmosféru. A hlavně klidné nebe 
 

Ukrajinec Bogdan Galyuk nyní žije se svojí rodinou ve Mšeně. Ochotně 

nám poskytl rozhovor.   

 

Kde jste žil na Ukrajině než začala válka? 

Jsme z Ivano-Frankivska, je to na západě Ukrajiny. 

 

Jak jste se prožil čtvrtek 24. února, když Putin napadl Ukrajinu? 

K ránu mě vzbudila manželka. Prostor letiště, které je nedaleko našeho 

domova, zasáhly ruské rakety. Otevřel jsem zprávy a bylo těžké zjistit, 

jestli je to sen nebo realita. 

 

Kdy jste se rozhodl odejít s rodinou z Ukrajiny? 

Jako početná rodina jsme měli možnost odvézt naše tři děti na 

bezpečnější místo. Manželka trvala na tom, abychom jeli spolu, protože 

neřídí auto. Následně se do našeho bytu, který je v 7. patře v Ivano-

Frankivsku, dostavily dvě rodiny pastorů z Kyjeva - celkem 8 lidí, kde je 

situace ještě mnohem horší a kteří oficiálně nemohou vycestovat do 

zahraničí. 

 

Proč jste přijel do České republiky a ne třeba do Polska?  

Vyjeli jsme přes Maďarsko. Zastavili jsme se u náhodných lidí na jednu 

či dvě noci. Pak jsme se přes Rakousko dostali do Čech, kde máme 

známé. 

 

Jak jste se dostal do Mšena? 

Přátelé nás ubytovali na několik nocí v Praze v penzionu Evy Bendlové, 

protože jejich vlastní domov už byl plný uprchlíků. Evina sousedka 

Patricia nás seznámila se svou kamarádkou Mirkou Pernikářovou, která 

nás laskavě pozvala do svého domu v Mšeně. 

 

Jak se Vám zde líbí? 

Krásné městečko s vlastní výjimečnou atmosférou. A hlavně s pokojným 

nebem. 

 

 

Jak nucené přestěhování snáší Vaše rodina?  

U paní Mirky máme pohodlí. Je k naší rodině velmi pohostinná, nechala 

nás zdarma bydlet u sebe. Tím, že jsme tady, máme možnost sloužit a na 

dálku pomáhat svým krajanům. Spolu s týmem podobně smýšlejících 

lidí jsme vytvořili a provozujeme Telegram-bot „Svým podle víry“, 

jehož prostřednictvím našlo dočasné útočiště na Ukrajině i v zahraničí až 

deset tisíc Ukrajinců. Pracujeme také jako redaktoři denního 

zpravodajského videopořadu „Kroniky války“, který vychází na 

oficiálním Youtube kanálu odboru vzdělání Ukrajinské církve křesťanů 

evangelického vyznání - УЦХВЄ. 

 

Jste služebníkem církve evangelického vyznání na Ukrajině. Můžete 

ji blíže představit včetně počtu sborů a členů? 

K dnešnímu dni naši církev tvoří 27 sdružení, včetně oblastních sdružení 

církví křesťanů evangelického vyznání, Kyjevského městského sdružení 

a také sdružení ukrajinských církví křesťanů evangelického vyznání v 

Evropě. Všech kostelů v bratrství křesťanů evangelického vyznání je  

1731. Celkový počet členů je 117 177. Modlitební domy mají 1285 

kostelů, dalších 123 kostelů se staví. Při sborech máme 27 sirotčinců, 90 

rehabilitačních center, je provozována služba v 99 institucích Státní 

penitenciární služby Ukrajiny (místa výkonu trestu odnětí svobody). 

 

Jak jste ve Vaší církvi působil až do odchodu do Čech? Co bylo 

náplní Vaší práce? 

Na Ukrajině pracuji jako zástupce vedoucího odboru vzdělání 

v Ukrajinské Pentekostální církvi a také jako služebník místní církve v 

Ivano-Frankivsku. Naším úkolem je šířit zdravé evangelické učení v 

místních sborech bratrství, dohlížet na vzdělávací duchovní instituce a 

organizační a metodologické zajištění tohoto procesu. 

 

Máte možnost se scházet ke společným shromážděním zde v České 

republice?  

Ano. V Praze máme náš Ukrajinský sbor křesťanů evangelického 

vyznání, který se jmenuje „Spása.“ 

Kde všude se scházíte? 

Každou středu od 19. hod. v evangelickém sboru na Smíchově a každou 

neděli ve 13. hod. v evangelickém sboru ve Střešovicích. 



                                  

Je válka. Jakou roli v této situaci podle Vašeho názoru hraje u 

Ukrajinců modlitba, četba bible a duchovní rozměr života?  

Jako křesťané věříme, že první neviditelná bitva se odehrává v 

duchovním světě. Ukrajina byla požehnáním pro mnoho zemí světa, 

protože tisíce našich křesťanských misionářů kázalo v Rusku, Asii a 

Evropě. Satanovi se to nelíbí, a tak se snaží zničit Ukrajinu pomocí 

svých ruských sluhů. Věříme, že ukrajinská armáda může hodně a 

modlitba může všechno! 

 

Jak dlouho válka ještě podle Vašeho názoru potrvá? 

To ví jen Bůh. Doufáme, že vítězství od Něho přijde co nejdříve a 

miliony Ukrajinců se budou moci vrátit domů. 

 

Budete se chtít vrátit na Ukrajinu, až válka skončí? 

Ano, jsou to každodenní slova mé modlitby, modlitby mé ženy a našich 

tří dětí. 

 

Zanedlouho budou Velikonoce. Co pro Vás tyto svátky znamenají? 

Jak je budete letos slavit? 

Po měsíci genocidy ukrajinského národa jsme si všichni uvědomili, že 

ohnivá pec, která neškodila židovským mladíkům Šadrakovi, Mešákovi 

a Abed - negovi, dnes bůhvíproč velmi pálí... (narážka na biblický 

příběh z knihy Daniel, 4. kap. – pozn. redakce). Ale v ní každý, kdo by 

chtěl, určitě spatří Syna Božího, který popálený trpí spolu s námi... 

Velikonoce jsou vítězstvím každého křesťana. A toto vítězství v první 

řadě není v lesku zlaté koruny na hlavě našeho Vítěze, ale v Jeho 

rozhodnutí být spolu se všemi Ukrajinci v popelu a ohni této bolavé 

pece. 
 

Michal Šimek (vyšlo v Mšensku č. 4 – duben 2022) 

 

Мшенo має виняткову атмосферу. А головне — мирнe 

небо.  
 

Українець Богдан Галюк зараз живе зі своєю родиною в Мшені. Він 

охоче дав нам інтерв'ю. 

 

 Де ви жили в Україні до початку війни? 

Ми з Івано-Франківська, це на заході України.  

  

Як ви пережили четвер, 24 лютого, коли Путін напав на 

Україну? 

 Вдосвіта мене розбудила дружина. В приміщення аеропорту, який 

недалеко від нашого дому, влучили російські ракети. Я відкрив 

новини і важко було розібратися, чи це сон чи реальність.  

 

Коли Ви вирішили виїхати з України? 

  Ми, як багатодітна сім’я, мали можливість вивезти наших трьох 

дітей у безпечніше місце. Дружина наполягала, щоб ми поїхали 

разом, оскільки вона не водить автомобіль. Згодом до нашої 

квартири, яка на 7 поверсі в Івано-Франківську, заїхали дві сім‘ї 

пасторів з Київщині (всього 8 людей), де ще значно гірша ситуація і 

які офіційно не можуть виїхати за кордон.  

 

 Чому ви приїхали до Чеської Республіки, а не в Польщу? 

  Ми виїхали через Угорщину, зупинялися у випадкових людей на 

ніч чи дві ночі. Потім через Австрію добралися до Чехії, де в нас є 

знайомі.  

 

Як ви потрапили до Мшена? 

 Друзі поселили нас на кілька ночей у Празі в гостинній оселі Eva 

Bendlova, оскільки їхній власний дім вже був наповнений 

біженцями. Сусідка Єви — Patricia познайомила нас зі своєю 

подругою Mirka Pernikarova, яка люб’язно запросила до своєї оселі 

в Мшено.  

 

Як вам тут подобається? 

 Гарне містечко з власною особливою атмосферою. А головне — з 

мирним небом.  

 

Як примусовий переїзд зносить ваша сім'я? 

 Нам дуже комфортно у пані Мірки, вона дуже гостинна до нашої 

сім’ї, дозволила безкоштовно проживати в себе. Тому перебуваючи 

тут ми маємо можливість служити і дистанційно допомагати своїм 



                                  

землякам. Разом із командою однодумців створили і обслуговуємо 

Телеграм-бот «Своїм по вірі», через який до десяти тисяч українців 

вже знайшли тимчасовий прихисток в Україні та за кордоном. 

Також працюємо як редактори щоденної інформаційної 

відеопрограми «Хроніки війни», яка виходить на офіційному 

Ютуб-каналі Департаменту освіти Української церкви християн 

віри євангельської - УЦХВЄ.  

 

Ви є служителем Української Церкви Християнської Віри 

Євангельської. Чи можете ви представити її детальніше, 

включаючи кількість зборів і членів? 

 На сьогоднішній день до складу УЦХВЄ входять 27 об’єднань, у 

тому числі — обласні об’єднання церков ХВЄ, Київське міське 

об’єднання, а також об’єднання українських церков ХВЄ в Європі. 

Усього церков у братерстві ХВЄ – 1731. Загальна кількість членів –

 117177. Молитовні будинки мають 1285 церков, ще 123 церкви 

ведуть будівництво. При церквах існує 27 сиротинців, 90 центрів 

реабілітації, ведеться  служіння у 99 установі Державної 

пенітенціарної служби України (місця позбавлення волі).  

 

Як Ви працювали у Вашій Церкві до приїзду в Чехію? Що було 

основою вашої роботи? 

В Україні я працюю замісником керівника Департаменту освіти of 

Ukrainian Pentecostal Church, а також служителем місцевої церкви в 

Івано-Франківську. Наше завдання — поширення здорової 

євангельської науки в місцеві церкви братства, курування 

навчальних духовних закладів, а також організаційне та 

методологічне забезпечення цього процесу.  

 

Чи є у вас можливість збиратися на спільні збори тут, у Чеській 

Республіці?  

 Так, тут у Празі ми маємо нашу Українську Церкву ХВЄ, яка 

називається «Спасіння».  

 

 

 

 

Де ви зустрічаєтеся?  

  Щосереди о 19:00 церква збирається — в євангельській церкві в 

Празі на Сміхові, а щонеділі о 13:00 — в євангельській церкві в 

Празі в Стержевіце.  

 

Йде війна. Яку роль у цій ситуації, на Вашу думку, відіграє в 

українців молитва, читання Біблії та духовний вимір життя?  

Ми, як християни, віримо, що найперше невидима битва 

відбувається у духовному світі. Україна була благословенням для 

багатьох країн світу, бо тисячі наших християнських місіонерів 

проповідували в Росії, Азії та Європі. Сатані це не подобається, 

тому він намагається знищити Україну, використовуючи своїх 

російських слуг. Ми віримо, що Українська Армія може багато, а 

молитва може все!  

 

Як довго, на Вашу думку, триватиме війна? 

 Це відомо лише Господу. Ми сподіваємося, що перемога від Нього 

прийде якнайшвидше і мільйони українців зможуть повернутися 

додому.  

 

Чи захочете ви повернутися в Україну, коли закінчиться 

війна?  

Так, це щоденні слова моєї молитви, молитви моєї дружини та 

наших трьох дітей.  

 

Незабаром буде Великдень. Що ці дні означають для вас? Як 

будете святкувати цього року?  

Після місяця геноциду українського народу до нас всіх прийшло 

усвідомлення того, що вогняна піч, яка не шкодила юдейських 

юнакам Шадраху, Мешаху та Авед-Него, сьогодні чомусь дуже 

пече... Але в ній кожен охочий обов‘язково побачить Сина Божого, 

Який, обпечений, страждає разом з нами... Пасха — це перемога 

кожного християнина. І перемога ця, в впершу чергу, не у блиску 

золотої корони на голові нашого Переможця, а в Його рішенні бути 

разом з усіма українцями в попелі та вогні цієї болючої печі. 
 

Міхал Шімек (вийшло у Мшенську №4 – квітень 2022) 



                                  

Krátce 
 

Ve středu 3. listopadu 2021 se v Domově seniorů uskutečnila 

vzpomínková bohoslužba na zemřelé obyvatele za poslední dva roky. 

Připravil ji farář Michal Šimek. 

xxx 

Konvent Poděbradského seniorátu se konal v sobotu 13. listopadu ve 

sboru v Předhrádí. Mšenský sbor zastupovali kurátor Luboš Skopec a 

farář Michal Šimek.  

xxx 

Dětská vánoční besídka se konala v neděli 19. července on-line kvůli 

covidu. Jednotlivé příspěvky natočili rodiče na video, které dohromady 

vytvořily pásmo narození Ježíše v Betlémě. Starší děti si připravily 

prezentaci o tom, jak vnímají Vánoce. Helena Šimková nahrála 

vyprávění o navštívení Panny Marie. Celé pásmo sledovali účastníci 

bohoslužeb v neděli 19. prosince promítnuté na plátno, děti s rodiči na 

YouTube kanálu mšenského evangelického sboru. Luboš Skopec 

připravil pro děti hru nazvanou „O svíčce.“ 

Dárky rozvezl farář Michal Šimek v následujícím týdnu. 

xxx 

Zástupci sboru položili kytici k pomníku obětem holokaustu ve Mšeně 

po bohoslužbách v neděli 16. ledna .   

xxx 

Od začátku února 2022 využívají účastníci sborových bohoslužeb nový 

evangelický zpěvník.   

xxx 

Staršovstvo na své únorové schůzi doporučilo synodní radě ČCE členku 

mšenského sboru Sáru Šimkovou k zařazení mezi studenty teologie, 

kteří vyjádřili své odhodlání po dokončení studia vstoupit do farářské 

služby.    

xxx 

Na Popeleční středu – 3. března 2022 – se v evangelickém kostele ve 

Mšeně sešli lidé k „Modlitbám za Ukrajinu.“ Výtěžek spontánní 

dobrovolné sbírky – 3100,- Kč – byl zaslán na konto nadace Člověk 

v tísni – „SOS Ukrajina.“   
 

Michal Šimek 

Neboť Bůh tak miloval svět, že dal svého 

jediného Syna, aby žádný, kdo v něho věří, 

nezahynul, ale měl život věčný. (Jan 3,16) 
 

 

Zveme všechny, kdo chtějí slyšet radostnou zvěst o vzkříšení našeho 

Pána Ježíše Krista, na velikonoční sborová shromáždění: 
 

Velký pátek  1. dubna        17:00 (v modlitebně)  

 

Hod Boží –  

Velikonoční neděle   3. dubna           10:00  (v kostele) 
     s vysluhováním Večeře Páně 
 
 

Sborové listy na internetu 
 

Sborové listy si můžete také stáhnout na www.msenocce.wbs.cz . 

Najdete tam navíc kompletní text zprávy faráře Michala Šimka 

z výročního sborového shromáždění a rozhovor se služebníkem církve 

evangelického vyznání na Ukrajině Bogdanem Galyukem, který nyní 

žije ve Mšeně. 

 
Salár a dary 
 

Zaplatit salár za rok 2022, věnovat peněžní dar na opravy a provoz 

sboru můžete osobně v kostele nebo na nový sborový účet vedený u Fio 

banky: č.ú.  230 163 7493 / 2010. Děkujeme! 

 
 

Farní sbor Českobratrské církve evangelické ve Mšeně u Mělníka. 

Farář Mgr. Michal Šimek, bytem v Kosmonosích,  

tel.: 608 718 898, e-mail: majkl.simek@seznam.cz. 

Webové stránky sboru: www.msenocce.wbs.cz 

Bohoslužby se konají každou neděli v 10 hodin. 


